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Abstract 

This study was carried out in the laboratory of Entomology, Plant  Protection 

Department , College of Agricultural Studies , Sudan University of Science 

and Technology (SUST) to evaluate the lethal effect of hexane extracts of 

the leaves of Rehan (Ocimum basilicum) and Lupine seeds (Lupinus termis) 

against the 3rd larval instars of spiny bollworm (Earias insulana Boisduval, 

1833). Also further experiments were conducted to investigate the efficacy 

of sesame oil as a synergist. Four concentrations of hexane extracts of each 

plant were prepared and used in this study. The results showed that all tested 

concentrations of the two plant extracts gave higher significantly mortality 

percentage than the control. The lowest concentration (1.25%) of hexane 

extract of Rehan leaves gave only (36.7) mortality after 24 hrs of exposure; 

however, when mixed with sesame oil it increased to (60%).The synergized 

hexane extract of Rehan leaves at (5% and 10%) concentrations generated 

(93.3%) and (96.7%) mortality respectively after 24 hrs of exposure and the 

results were not significantly different from the standard insecticide, Engeo. 

On the other hand, the lowest concentration (1.25%) of hexane extract of 

lupine seeds gave only (20%) mortality after 24 hrs of exposure but when 

mixed with sesame oil it increased to (50%) mortality. After 72 hrs of 

exposure the highest concentrations of hexane extract of lupine seeds (10%) 

gave only (63.3%) whereas the same concentration of synergized hexane 

extract of Rehan leaves generated (100%) mortality after 72 hrs. 

The results obtained after 72 hrs of application showed that the LC50 values 

were (1.51 and 3.91) for Rehan and lupine respectively, but when sesame oil 

was admistrated  the  LC50 values was reduced to (0,75 and 1.06) for Rehan 

leaves and Lupine seeds respectively. 
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 الأطروحة ملخص

 

النباتةات ، للية  الاراتةات العرا ية  ، قسةم ققاةة   ، تتجارب المعملية  االةم معمةم الا ةراجراء التم إ

الهيسةةاةي  ثةةر اللاتةةم للمستتل ةةات هةةا ه هةةلد الاراتةة  لتليةةيم اأ.معةة  السةة ااع للعلةة ك قالتين ل جياجا

ضةا الوة ر اليرقة   (Lupinus termis)قبلقر الترمس Ocimum basilicum) قراق الرةااع ) أ

لمن ةةة  تبةةار  عاليةة  شةةةه السمسةةم للإ لمةةا هةةا ه  ة ةةا   لاةةةااع اللةة ش ال ةة لي  )الم ةةرة  . الثالةة 

 العةه . : )المستتلص 1:10تم للوه بنسب  للمستتلص النبات  قاللي 

قبفرققةات معن ةة  حاثه ةسب  م ت  الي   ليعات المتتبرة من للا النباتين قضاه النتائج اع لم التر 

قراق الرةاةةاع  لةة  ةسةةب    مةةن المسةةتتلص الهيسةةاة  أ%1.25) قةةم ترليةةعا وةة   ملارةةة  بال ةةاها. 

     لةإلمة ت قلةله  و  شةةااة معن ةة   ة  ةسةب  ا مع شةه السمسم  هللو قلين  نا   %36.7)م ت 

مةةن المسةةتتلص الهيسةةاة    %10ق  %5 ) وةةه الترليةةعات  تةةا   مةةن المعاملةة .  24بعةةا  )60%)

 ل  الت ال  باقع  رق معن ي  % 96.7ق  %93) ةسب  م ت ع المن و  بعةه السمسمقراق الرةااأ

 تا   من المعامل . 24بعا  الاةجي ملارة  بمبيا 

  مةن المسةةتتلص الهيسةةاة  لبةلقر التةةرمس  لةة  ةسةةب  %1.25قمةن ةاحيةة  الةةرى ا وة  اقةةم ترليةةع )

ةةااة معن ةة   ة  تةا   مةن المعاملة  قليةن  نةاما للة  بعةةه السمسةم ا وة  ش 24  بعا  %20م ت )

   مةةةةن المسةةةةتتلص الهيسةةةةاة %10 لةةةة  ترليةةةةع ) . ا وةةةة   %50 ) لةةةة إةسةةةةب  المةةةة ت قلةةةةله 

قراق الترليةةع مةةن المسةةتتلص الهيسةةاة  أ س ةة  حةةين اع ةفةة  %  63.3 ) لبةةلقرالترمس  لةة  ةسةةب 

 تا   من المعامل . 72بعا   %100 ) اظهر ةسب  م ت الرةااع

اع الترليةةعات الن ةةفي  اللاتلةة  هةة   تةةا   مةةن المعاملةة  72بعةةا م  ليهةةا قضةةاه النتةةائج المتا ةة لمةةا 

ةلةةص الترليةةةع قليةةن  نةةةاما اضةةيل شةةةةه السمسةةم للمستتل ةةةاع  سللرةاةةاع قالتةةةرم (1.51-3.91)

  ل  الت ال . 1.06- 0.75ل  )قر الترمس إلاقراق الرةااع قبل الن ف  اللاتم
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